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Milí Benešováci,

Město Benešov nad Ploučnicí, mimo současnou největší 
inves�ci, kterou je bezpochyby Centrum vzdělávání volného času     
v Nerudově ul., připravuje realizaci několika dalších stavebních 
projektů. Níže naleznete jen strohý výčet několika z nich.

Stavební úpravy cesty a předprostoru hřbitova v Benešově nad 
Ploučnicí

V první polovině roku začne realizace projektu úpravy cesty           
a předprostoru v Benešově nad Ploučnicí. Momentální etapy 
projektu budou zahrnovat rekonstrukci cesty a odvodnění,               
a to včetně záchytných nádrží na dešťovou vodu, která bude poté 
využívána pro zálivku.

Rekonstrukce knihovny
Cílem rekonstrukce je upravit prostory recepce knihovny.           

Na projekt byla schválena dotace (5. výzva Fiche 6) a projekt je ve 
fázi výběru zhotovitele.

Pumptrack – uzavřený okruh pro jízdu na kole
Záměr původního plánu vybudovat Pumptrack v prostoru bývalé 

pískovny u vodárny byl rozšířen o hřiště na skatepark a oplocení. 
Projektové dokumentace jsou zpracovány a v současné době jsou 
zajišťovány podklady pro povolení stavebního úřadu. V případě 
vypsání vhodného dotačního �tulu bude o něj neprodleně podána 
žádost.

Revitalizace zeleně 
Projekt řeší revitalizaci 5 vybraných lokalit ve městě Benešov nad 

Ploučnicí (Park u kostela, park pod bílou školou, hřiště pod jídelnou, 
škvárové hřiště a zelená škola). Na základě Smlouvy o dílo zhotovitel 
vypracoval projektovou dokumentaci a podal žádost o dotační �tul.

Kino – venkovní omítka a oprava oken
Na opravy venkovní omítky a oken byla zpracována dokumentace 

a zajišťují se podklady pro povolení stavebního úřadu a získání 
dotačního �tulu z Ministerstva kultury.

Výměna oken, topení, rekonstrukce WC a chodeb v budově MěÚ
Je zpracována projektová dokumentace a jsou zajišťovány 

podklady pro vydání povolení stavebního úřadu a získání dotačního 
�tulu z Ministerstva pro místní rozvoj.

Přivaděč vody do lokality Ovesná
V současné době se zpracovává projektová dokumentace na 

zdroj vody, včetně zajištění hydrogeologického posudku,                   
a inženýrské činnost k vydání povolení vrtu a zpracování odborného 
posudku dle závazné struktury vyžadované dotačním �tulem, 
(jednoduchá dokumentace, propočet nákladů).

Samozřejmě, většinu z uvedených inves�c bude možné 
realizovat pouze za předpokladu, že budeme úspěšní při získání 
vhodných dotačních �tulů. U některých z nich jsme byli úspěšní          
a dotační �tuly již obdrželi, u některých jsme ve fázi podané žádos�                       
a u zbývajících připravujeme pro podání žádos� podklady.

V příš�ch vydáních BN vás seznámíme s projektovými záměry 
jednotlivě.

V úvodu mého příspěvku se omlouvám               
za  opožděné vydání  únorového čís la  BN                      
z technických důvodů.

Měsíc únor nám dopřál bohatou sněhovou 
nadílku, kterou dlouho nepamatujeme. Pro dě�       
a milovníky zimních radovánek to byla radost, pro 

řidiče a chodce naopak větší, či menší komplikace. Údržbu místních 
komunikací zajišťují Služby města. Na odklízení byla nasazena 
veškerá technika i personál již od samého začátku sněžení a stav trvá 
prak�cky doposud. Přestože nasazení je maximální, není kapacitně 
možné zvládnout upravit všechny cesty do stavu bezvadného,     
proto prosíme o pochopení a dbejte zvýšené opatrnos�.

Únor většinou bývá měsícem, kdy se především připravují 
stavební akce, aby se vše mohlo spus�t s příchodem příznivého 
počasí.  

Rozpočet města je již připraven a vyvěšen na úřední desce            
a 24. února jej bude schvalovat zastupitelstvo města. Bohužel pro 
letošní rok očekáváme velké propady ze státního rozpočtu              
do městské kasy a čeká nás hubenější období. Nicméně díky 
schválenému inves�čnímu úvěrovému rámci si budeme moci 

dovolit realizaci některých akcí, které by bez toho byly jen 
projektem do šuplíku. O to více se teď rozhodnu� schválit úvěrový 
inves�ční rámec, jeví prozíravě.

Přeji Vám krásný zbytek února, pevné zdraví a naději v konec 
všech nepříjemných omezení, které nás již téměř rok provází.

                          Pavel Urx, starosta města

Připravované projekty města
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Z jednání rady města 
dne 13. 1. 2021

w Bezplatný pronájem sálu a předsálí 
kulturního zařízení (kino) pro 
pořádání akce.

w Návrh Příkazní smlouvy o výkonu 
odborného lesního hospodáře.

w Smlouvu o kompletním zajištění 
běžeckého závodu v rámci akce     
„T-mobile olympijský běh 2021.“

w Návrh a uzavření smlouvy o zřízení 
věcného břemene – služebnost 
inženýrské sítě mezi městem 
B e n e š o v  n a d  P l o u č n i c í                     
a společnos� Srejda.Net, s.r.o., jejíž 
předmětem je  př ípojka  SEK              
k bytovému domu v ul. Děčínská.

w Vydání souhlasného stanoviska pro 
stavebníky ke stavbě domovní ČOV 
a přípojku splaškové kanalizace pro 
dům na pozemku ve vlastnictví 
města p.č. 1262/4 v k.ú. Benešov 
nad Ploučnicí.

w Stanovisko ke stavbě: DC-Benešov 
n.Pl., ppč.1226/3, smyčka kNN na 
pozemku ve vlastnictví města 
Benešov  nad  P loučn ic í  pro 
stavebníka ČEZ Distribuce, a.s.

w N áv r h  a  u zav ř e n í  s m l o u v y               
o budoucí smlouvě o zřízení 
věcného břemena a dohodu            
o umístění stavby mezi městem 
B e n e š o v  n a d  P l o u č n i c í                      
a společnos� ČEZ Distribuce, a.s., 
jejíž předmětem je stavba DC-
Benešov n.Pl., ppč 1226/3, smyčka 
kNN.

w N á v r h  a  u z a v ř e n í  D o h o d y                 
o poskytnu� dotace z Programu 
rozvoje venkova ČR na akci: 
„Rekonstrukce městské knihovny    
v Benešově nad Ploučnicí“ mezi 
městem Benešov nad Ploučnicí       
a  S t a t n í m  z e m ě d ě l s k ý m 
intervenčním fondem.

w Vyhlášení výběrového řízení na 
zhotovitele a dodavatele stavby      
v rámci akce: „Rekonstrukce 
městské knihovny v Benešově nad 
Ploučnicí“ – stavební úpravy            
a vybavení recepce.

w Návrh Dodatku č. 6 ke smlouvě        
o výpůjčce uzavřené mezi městem 
Benešov nad Ploučnicí a Služby 
města Benešov nad Ploučnicí,          
z  důvodů rozšíření  seznamu 
zapůjčeného majetku o automobil 
Škoda Fabia Combi.
pokračování na str. 4

Nejprve se zaměříme na vysvětlení 
insolvenčního řízení.
1. Insolvenční řízení je soudní řízení, 
jehož předmětem je dlužníkův úpadek 
nebo hrozící úpadek a způsob jeho 
řešení.
Co to znamená:
  - Dlužník dluží nejméně dvěma věřitelům 
  - Dluží po dobu delší než 30 dnů po lhůtě 
    splatnos�
  - Závazky není schopen pla�t
2. Způsoby řešení úpadku.
  - Konkurz - týká se především
    právnických osob. Jestliže soud prohlásí 
    konkurz na  fyzickou osobu, tak pro ni to 
    znamená,  že jí nebude uděleno 
    oddlužení a placení dluhů se nezbaví.
  - Reorganizace -jedná se o postupné 
    uspokojování pohledávek věřitelů při 
    zachování  provozu dlužníkova podniku.
  - Oddlužení - oddlužení může být 
    povoleno právnické osobě, která dle 
    zákona není  považována za podnikatele 
    a současně nemá dluhy z podnikání 
    a fyzické osoby i podnikatele, neboť 
    dluhy z podnikání nebrání řešení 
    úpadku nebo  hrozícího úpadku 
    oddlužením.
  - Zvláštní způsoby řešení úpadku, 
    které zákon stanoví pro určité subjekty 
    nebo pro určité druhy případů.

Současná situace způsobila, že se řada 
občanů dostala do finanční nejistoty          
a narostly jejich závazky o penále, úroky, 
úroky z prodlení, soudní náklady a náklady 
exekutora. 
Jedním z řešení je pro ně oddlužení.
  a) Pro koho je oddlužení – oddlužením  
     mohou řešit svou situaci fyzické osoby  

     nepodnikatelé, ale i podnikatelé
  b) Musí prokázat, že jsou schopni 
     ze svých příjmů (i darovací smlouvy) 
     uhradit:
     V případě jednotlivce – hotové výdaje        
     a odměnu správce – 1.089,- Kč (včetně 
     DPH), to  samé na splátku věřitelům, 
     tedy 1.089 Kč a v případě platby vý-
     živného se tato částka o výživné navýší.
     V případě společného návrhu manželů 
     je tato částka 1.635 Kč
  c) Oddlužení trvá max. 5 let. Při úhradě 
    60% výše závazků 36 splátkou trvá 
    oddlužení 3 roky. U starobních dů-
    chodců nebo invalidních důchodců je 
    oddlužení na 3 roky.
  d) Oddlužení lze provézt zpeněžením 
    majetkové podstaty nebo splátkovým 
    kalendářem se zpeněžením majetkové  
    podstaty.
Autor článku NJP,z.s. je akreditovanou 
osobou k poskytování služeb v oblas� 
oddlužení, sepisu a podání návrhu           
na povolení oddlužení podle § 390 odst. 
1.a dlouhodobě se zaměřuje na zvyšování 
finanční gramotnos� obyvatel, šíření 
novinek z této oblas�, a především          
na pomoc při řešení �živé finanční 
situace, do které se dostali jak jednotlivci, 
tak rodiny, podnikatelé nebo firmy.
Své dotazy můžete zasílat na:
NJP,z.s. se sídlem Kardinála Trochty 
515/2,412 01 Litoměřice, IČ: 227 41 097, 
Provozovna: Dómské náměs� 10,412 01 
Litoměřice
Benešov nad Ploučnicí, Náměs� Míru 17, 
407 22 Benešov nad Ploučnicí
775 715 721,606 840 118, 725 632 685
e-mail: njpspolek@seznam.cz
Akreditace č. AO-003-2017

Jak z toho ven aneb Normální je počítat

Činnost městské policie za měsíc leden 2021
Městská policie Benešov nad Ploučnicí 

se v lednu zaměřila zejména na kontrolu 
nařízení vlády, parkování ve městě 
kontrolu hřišť, parků, altánku pod 
jídelnou a dodržování pořádku a nočního 
klidu.

V minulém měsíci  bylo při jato              
26 různých oznámení na služební telefon. 
Mezi nejzávažnější oznámení patřilo: 
slovní napadání a obava o svoje zdraví, 
bezvládně ležící  muž na pozemní 
komunikaci,  prodej parfémů, jiné 
drogerie a zlata, kopírování smluv              
a osobních dokladů, rušení nočního klidu, 
odpady mimo vyhrazená místa, hořící 
popelnice, zraněný muž po pádu na zem, 
poničení lavice – městského majetku, 

krádež mobilního telefonu.
D á l e  j s m e  p ř i j a l i  o z n á m e n í                        

o událostech spojené s dopravou, 
konkrétně  se  jedna lo  o  voz id lo 
nezpůsobilé provozu na pozemních 
komunikacích a poničené dopravní 
značení.

MP dále řešila podezření ze spáchání 
trestných činů, a to podezření z trestného 
činu krádeže a dále podezření ze 
spáchání trestného činu nedovolené 
v ý r o b y  a  d r ž e n í  o m a m n ý c h                         
a psychotropních látek a jedů.

Strážníci městské policie odchytli         
7 psů, které následně předali majitelům.

                                   Za MP-Jan Svatoš.
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Dřevěná psací  pera,  koule ze 

segmentovaného dřeva nebo lampičky 

připomínající podmořskou krajinu. Nejen 

to se nachází mezi výrobky Zdeňka 

Svobody, školníka základní školy                

v Benešově nad Ploučnicí. Jeho koníčkem 

je druh uměleckého truhlářství,  

konkrétněji soustružnictví. A právě o tom 

je následující rozhovor.

Jak dlouho se věnuješ truhlařině?
Truhlařině, potažmo práce se dřevem 

se věnuji deset let. Nicméně, to hlavní, 

čemu se věnuji, je soustružnictví, 

kterému se taktéž někdy říká tokárství. 

Tomu se konkrétně věnuji zhruba pět let.
A od té doby se věnuješ i umělecké 

činnosti v tomto oboru?
Vlastně ano. Celé to vlastně začalo, 

když jsem si chtěl pořídit dřevěnou 

misku, ale nikde jsem na ni nenarazil,       

a tak jsem si ji nemohl koupit. To byl pro 

mě impulz, abych si ji vyrobil sám. 

Následovala doba hledání a objevování. 

O to těžší bylo to, že jsem ve svém okolí 

neměl nikoho, kdo by mi poradil. Proto 

jsem postupoval hlavně metodou pokus 

omyl. Hodně času jsem také strávil 

čtením a sledováním videí, díky kterým 

jsem čerpal pro mě nové znalosti z tohoto 

oboru.
Takže se vše vyvíjelo od vytváření 

misek?
Co se týče soustružení, tak jsem 

opravdu začal miskami, poté jsem začal 

vytvářet složitější misky se zdobením, 

dalším krokem bylo vytváření dřevěných 

koulí. Odtud jsem pokračoval k vytváření 

různých skulptur. Rozhodně to ale není 

všechno. Odběhl jsem si i k více 

u m ě l e c k ý m  p o s t u p ů m ,  n a p ř.  

segmentovaná dřeva. Ty vznikají tak,       

že vytvoříš předmět skládáním a lepením 

různých druhů dřev. Taktéž vytvářím 

propisky nebo dřevěné obrazy. Nejsem 

úplně vyhraněný, pořád stále něco 

objevuj i  a  zkouš ím  nové  věc i .                     

V posledních dvou letech jsem přidal do 

repertoáru i epoxid, s kterým kombinuji 

dřevo a vznikají z toho zajímavé kousky.
Z toho, co jsem měl možnost vidět to 

mohu potvrdit. Jak dlouho trvá, než 

vznikne takovýto jeden výrobek 

zkombinovaný s epoxidem?
Pokud vynecháme shánění a vysušení 

dřeva, což jsou nejdelší procesy, samotná 

výroba může trvat týden, ale i měsíc. Čas 

se vždy vyvíjí od složitosti a pracnosti 

konkrétního  výrobku.  Proto  to  

nemůžeme moc paušalizovat.
Vytvořil jsi mnoho výrobků různých 

druhů. Účastnil ses s nimi soutěží nebo 

výstav?
Soutěží ani výstav jsem se neúčastnil, 

přestože jsem byl na ně několikrát zván.   

V tomto bych se přirovnal k takovému 

samorostu, nerad se totiž někde ukazuji. 

Nejsem přesvědčen, že jsem se svou 

tvorbou na takové výši, abych si mohl říct, 

že je to to pravé. Čeká mě v tomto ještě 

dlouhá cesta.
Jak jsi již zmiňoval, většinu věcí jsi 

musel okoukat z internetu nebo si           

o postupech alespoň přečíst. Jsou v 

tomto odvětví nějaké osobnosti, které 

tě inspirují?
Jsou tady dva lidé, které bych mohl 

považovat za svoje vzory. Oba jsou to 

zahraniční soustružníci světového 

kalibru. Jsou jimi Mike Mahoney                

a Barbara Dillová. Velkou inspirací pro mě 

ale byl i český výtvarník Martin Patřičný, 

který napsal mnoho knih o obrazech ze 

d ře va  a  t a k t é ž  s e  p o d í l e l  n a  

dvanáctidílném pořadu. S ním jsem si 

dokonce občas vyměnil i nějaké 

zkušenosti.
Ty se věnuješ i vytváření věcí na 

zakázku. A jelikož za sebou máme 

Vánoce, napadá mě otázka, zda si lidé 

objednávají tyto předměty i jako 

Vánoční dárky?
Objednávají, a musím říct, že docela 

hodně. Největší zájem je převážně            

o užitkové věci, tedy misky, prkýnka nebo 

svícny. Pozadu ale nejsou ani dekorační 

věci, jako lampy a skulptury. Co se týče 

konkrétního výrobku, tak asi nejvíce si 

lidé objednávají dřevěná pera na psaní.
V dnešní době není problém sehnat 

dřevěné hodinky nebo motýlky                

k obleku. Tyto věci nejsou nejlevnější 

záležitost, přesto ale zájem o ně roste. 

Čím si myslíš, že je tento fenomén daný?
Je to z toho důvodu, že žijeme ve velmi 

přetechnizované době. Řekl bych, že díky 

tomu je zde jakási touha návratu člověka 

k přírodě. Lidi tak chtějí mít doma něco ze 

dřeva a asi si víc i uvědomují krásy 

přírody, která nenávratně mizí.
Zeptám se ještě na pár otázek 

ohledně samotné výroby. Je nějaké 

dřevo, které používáš nejraději?
Moje srdcová záležitost je slivoň.         

Ta v sobě odráží několik druhů různých 

peckovin. Pro mě osobně je slivoň 

nejkrásnější  dřevo. Dalším mým 

oblíbeným dřevem je dub. Je to vlastně 

dřevina, která nás provází, dá se říct, 

celou historií. Například v počátcích 

„Největší radost mi dělá, když mé výrobky dělají radost ostatním“

Pokračování na str. 7
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Stejně jako v listopadovém čísle před pár měsíci, je i dnešní křížovka spjatá                  
s rozhovorem. V něm se zaměřujeme na uměleckou tvorbu pana Zdeňka Svobody        
z oblas� soustružnictví. Kromě samotného dřeva používá při tvorbě i (viz. tajenka) 
nebo (viz. tajenka). Díky těmto další prvkům dokáže vyniknout krása samotného dřeva.

Luš�li jste v lednu dobře?
Již několik křížovek bylo zaměřeno na firmy, které působily        

v Benešově nad Ploučnicí, aby se ukázala bohatost historie 
našeho města. Mezi nimi byla i firma, která prováděla tovární 
výrobu elektropřístrojů a také prováděla veškeré opravy 
elektromotorů. Jmenovala se Elkoba. 

Křížovka 

O d  a k t u á l n í h o  č í s l a  n a j d e t e                   
v Benešovských novinách rubriku 
nazvanou Okénko sociálních služeb.        
V ní postupně představíme různé druhy 
organizací, které nabízí sociální služby 
obyvatelům Benešova nad Ploučnicí.

Valerie Homecare, s.r.o.
Organizace Valerie Homecare, s.r.o. 

nabízí sociální a pečovatelské služby a je 
zřizovatelem domova pro seniory. 

Domov je určen klientům ve věku       
o d  6 5  l e t ,  k t e ř í  m a j í  s n í že n o u 
soběstačnost zejména z důvodu věku či 
jejich situace vyžaduje pravidelnou 
pomoc jiné fyzické osoby.

Velkou část činnos� organizace tvoří 
odlehčovací služby. Jejich cílem je 
umožnit pečující  osobě nezbytný 
odpočinek. Služba obsahuje pomoc při 
zvládání běžných úkonů nutných pro péči 
o vlastní osobu (asistence při hygieně, 
p o s k y t n u �  s t rav y,  s p o l e č n o st ) . 
Odlehčovací služba je k dispozici ve dvou 
variantách. Pobytová odlehčovací služba 
je poskytována nepřetržitě v zařízení 
služby. Terénní odlehčovací služba je 
u rč en a  ro d in á m  a  p ečovate lů m                
v  d o m á c í m  p ro st ře d í  ( j e d n á  s e                  
o krátkodobou přítomnost pracovníka     
u  k l ienta  v  době,  kdy  je  rodina                   
v zaměstnání, musí vyřídit pochůzky aj.). 
Odlehčovací služba je určena pro seniory, 
osoby se zdravotním pos�žením, osoby     
s chronickým onemocněním.

Organizace také nabízí dopravu nejen 
pro seniory. Klien� mohou této služby 
využít,  pokud potřebují  k  lékaři,              
na nákup, le�ště apod. Službu je nutné 
předem objednat. Na využi� služby není 
potřeba být vlastníkem karty ZTP, ZTP/P.

Provozní doba pobytové odlehčovací 

s lužby a  Domova pro seniory  je 
nepřetržitá.

Terénní odlehčovací služba probíhá 
denně od 7:00 do 15:30 hod. (dále dle 
potřeb klienta).

Doprava je dostupná od pondělí         
do pátku, 7:00 – 15:00 hod. V jiném čase 
dle domluvy.

Organizace taktéž zajišťuje v terénu 
zdravotní služby Domácí péče, které jsou 
převážně hrazeny zdravotní pojišťovnou 
(smlouvy jsou se všemi ZP).

Kontakty:
Tel.: 474 524 025, 773 773 050
733 553 043 (ředitelka)
 773 773 052 (sociální pracovnice)
 773 773 052 (logis�k dopravy)
Emal: valerie@valerie-homecare.cz
WWW: www.valerie-homecare.cz

Okénko sociálních služeb

Strážci přírody a ornitologové děkují 
všem účastníkům sčítání ptactva na 
krmítcích, které proběhlo o víkendu  od 
pátku 8.1. do 10.1.2021.

Poděkování

w Platební kalendář pro Školní jídelnu 
a pro Základní a mateřskou školu 
Benešov nad Ploučnicí na rok 2021 
na dodávku tepla a TUV.

w Uzavření nájemní smlouvy na 
bytovou jednotku v objektu 
Sokolovská čp. 106, Benešov nad 
Ploučnicí.

w Výpověď smlouvy o nebytových 
prostor v objektu náměs� Míru čp. 
1 ,  B e n e š o v  n a d  P l o u č n i c í 
společnos� Nej.cz s.r.o.

w Pojistnou smlouvu s Generali Česká 
pojišťovna, a.s. – Zemědělské 
pojištění  – pojištění  lesních 
porostů.

w D o p o r u č e n í  Z a M  s c h v á l i t 
nejvýhodnější nabídku na realizaci 
veřejné zakázky „Objekt pro 
zájmové vzdělávání, Nerudova 
689, Benešov nad Ploučnicí,“          
v  rámci  projektu „Středisko 
volného času pro rozvoj klíčových 
k o m p e t e n c í  z á j m o v é h o                   
a neformálního vzdělání.“

w D o p o r u č e n í  Z a M  č e r p á n í 
finančn ích  prostředků  z  j i ž 
s c h v á l e n é h o  I n v e s � č n í h o 
úvěrového rámce na akci: „Objekt 
pro zájmové vzdělávání, Nerudova 
689, Benešov nad Ploučnicí“            
v  rá m c i  re a l i za c e  p ro j e kt u 
„„Středisko volného času pro 
rozvoj klíčových kompetencí 
zá j m ovéh o  a  n efo r m á ln íh o 
vzdělání.“

w Nepřipojení se k mezinárodní 
kampani „Vlajka pro Tibet.“

w Vydání souhlasu s uzavřením 
dohody o provedení práce pro 
ředitele školy ZŠ a MŠ Benešov nad 
Ploučnicí, p. o. v rámci prodloužení 
realizace projektu OP VVV „škola 
pro život“.

w Smlouvu o dí lo  na zaj ištění 
těžebních prací.

w Vydání souhlasného stanoviska od 
města Benešov nad Ploučnicí jako 
vlastníka sousedního pozemku    
p.č. 282/2 v k.ú. Benešov nad 
Ploučnicí pro stavebníky SVJ ke 
stavbě: „Výtah v objektu č.p. 683, 
st.p.č.  1075,  ul.  Družstevní, 
Benešov nad Ploučnicí“.

w Podání žádos� o dotaci z Programu 

pokračování ze str. 2

Z jednání rady města 
dne 27. 1. 2021

pokračování na str. 6
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Historie - Vzpomínka na benešovské 
jarmarky před rokem 1945

Čtyřikrát do roka se Benešov změnil      
k nepoznání. Jako by se člověk probudil      
v jiném městě, možná v jiné zemi, v zemi 
hojnos�.

Den před�m postavili zaměstnanci 
města na náměs� a v přilehlých ulicích 
d l o u h é  řa d y  d ř e v ě n ý c h  s t á n k ů 
zastřešených plachtami a oddělených 
úzkými uličkami. 

Brzy k ránu přicházeli místní i vzdálení 
obchodníci s ručními nebo koňskými 
povozy a později též automobily. Vše plné 
množstvím krabic a košů se zbožím. 
Vykládali prádlo, oblečení, obuv a další 
věci každodenní potřeby na stoly ve svých 
pronajatých stáncích. Na tyče pověsili 
stuhy a krajky, zdobené talíře, misky, 
hrnce a pánve.

Netrvalo dlouho a objevili se první 
nakupující. Pro školáky to bylo velké 
lákadlo a často místo povinnos� zašli      
na jarmark, kde se jen těžko odtrhli         
od ohromného množství cukrovinek.

Pepp Schiffner vzpomíná: "Ještě dnes 
cí�m v nose tu jemnou kořeněnou vůni 
horkých křenových párků s hořčicí. 
Nepohrdli jsme ani šťavnatým koňským 
buřtem od řezníka Longina. A ty rybí 
zavináče, bože, tehdy pro nás byly ještě 
velkou vzácnos�. Opodál stál "Turecký 
medový muž" a vykřikoval: „Lahodný, 
lahodný med z Makedonie!“ Nebylo 
snadné tomu odolat. V takových dnech 
byli i � nejhorlivější studen� jako na trní. 
Školní hodiny se neskutečně vlekly. 
Během přestávky napsal na tabuli jeden 
žák velmi krásným rukopisem: "Chodit do 
školy je trápení a trh není každý den. 
Prosíme Vás, můžeme jít dříve domů?". 
Houba našeho ctěného odborného 
učitele Friedricha Theissiga rychle uhasila 
naše naděje. Když konečně nastal konec 
vyučování, vyrazili jsme co nejrychleji ze 
školy přes ulici Děčínská 
s m ě r e m  k  n á m ě s � ,            
do centra jarmarku. Hlasité 
hovory  prodávaj íc ích , 
chraplavé ženské hlasy, 
smlouvání, flašinetář přes 
hos�ncem "U černého 
koně". Uprostřed tržiště 
Mariánský sloup a Matka 
Bož í  s  d í tětem. . .vůně 
čerstvě upražených mandlí 
k nim stoupala jako sladký 
mrak.

Jeden nevěděl, jestli si dát perník, 
cukrovou vatu, �kový věnec, cukrkandl, 
indiána nebo špičku či lízátko. Po 
zřídkakdy viděných sladkostech se nám 
dětem sbíhaly sliny a peníze od rodičů 
často příliš rychle změnily majitele. Ti, 
kteří nebyli rozhodnu�, si ještě déle 
vychutnávali sladkou agónii výběru. 
Někdo také investoval do malého 
plechového au�čka s klíčkem nebo do 
tlustého čokoládového doutníku se 
širokým pásem. Nafukovací balónky 
duhové barvy svázané k sobě také velmi 
rychle rozbušily dětská srdce.

N a  s t ě n ě  r a d n i c e ,  n a  m í s t ě 
vyhrazeném pro vyhlášky a městské 
písemnos�, čekaly v té době na nové 
maj itele  krásné barevné obrazy. 
Zapomenout bychom také neměli         na 
pana Röslera a jeho zmrzlinu. Tu nám 
nabízel v příchu�ch jahody, banánu, 
ořechu, čokolády, citronu a vanilky."

Součás� těchto trhů byly i střelnice, 
prodejci tomboly, stánky s preclíky           
a perníky a mnoho pouličních muzikantů. 
Hos�nce byly plné hostů, kteří hodovali 
na jídle a pi�. I když i za normálního 
chodu města jste si v něm mohli koupit 
téměř vše, byl jarmark plný nejrůznějšího 
zboží. Košíky, nádobí, dřevěné pantofle, 
všemožné tex�lie, kosy, srpy a další zboží 
pro dům, dvůr a pole. 

Dle Sommerovy topografie z roku 1833 
se v Benešově konávaly tři výroční trhy. 
Vždy každé pondělí po Květné neděli, 
před dnem Nanebevstoupení Páně          
a po narození Marie. V té době bylo 
zřízeno na 270 stánků! O několik let 
později se přidal i čtvrtý tržní den. Připadl 
na pondělí před svátkem Mar�na.

                             Vladimír Šefl,
               facebook.com/historiebnpl.cz

rozvoje venkova na období 2014-
2020, článek 20, základní služby      
a obnova vesnic ve venkovských 
oblastech, b) Mateřské a základní 
školy na akci: „Pořízení technologií 
a dalšího vybavení do kuchyně        
v MŠ Benešov nad Ploučnicí“.

w Uzavření nájemní smlouvy na        
b.j.  Wolkerova, Benešov nad 
Ploučnicí.

w D o d a t e k  č . 1 2  k e  s m l o u v ě                 
–  havarijní  pojištění  vozidel              
–   dopojištění vozidla Škoda Fabia

w D o d a t e k  č . 1 4  k e  s m l o u v ě                 
– zákonné pojištění – flo�la              
– dopojištění vozidla Škoda Fabia.

w Udělení plné moci a prohlášení        
k zastupování města Benešov nad 
Ploučnicí  jako člena HS pro 
M y s l i v e c k ý  s p o l e k  H u b e r t 
Heřmanov z.s.

w Odstoupení od realizace projekt 
„Rekonstrukce zámezí fotbalového 
a tenisového hřiště“.

w Podání dotace ze státního rozpočtu 
(Ministerstvo vnitra) na výdaje 
realizované v rámci Programu 
prevence kriminality na místní 
úrovni 2021.

w Přerušení provozu Školní družiny 
při Základní škole a Mateřské škole 
Benešov nad Ploučnicí, p. o., dne 
2 9 . 1 . 2 0 2 1  z  o rga n i za č n í c h                
a technických důvodů.

w Složení komise pro výběrové řízení 
– tajemník/tajemnice Městského 
úřadu Benešov nad Ploučnicí.

w Doporučení ZaM schválit podání 
žádos� o dotaci z Ministerstva pro 
místní rozvoj, 117D8220 – Podpora 
obcí s 3001- 10 000 obyvateli,       
DT 117D8220E – Rekonstrukce 
veřejných budov, akce: „Stavební 
úpravy budovy městského úřadu 
Benešov nad Ploučnicí“.

w Doporučení ZaM schválit podání 
ž á d o s �  o  d o t a c i  d o  v ý z v y                
č .  1 2 / 2 0 2 0  S p o r t o v n í 
infrastruktura – Inves�ce do 10 mil. 
Kč, Program č. 16252 Regionální 
s p o r t o v n í  i n f r a s t r u k t u r a           
2020-2024 na akci: „Pumptracková 
dráha a skatepark v Benešově nad 
Ploučnicí“.  

w Uložení oboru MIŽP aktualizovat     
a předložit  ZaM (24.2.2021)          
k e  s c h v á l e n í  p ř í l o h u  k e 
Strategickému a rozvojovému 
p l á n u  m ě s t a  –  S e z n a m 
plánovaných akcí.

pokračování ze str. 4
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pro školní rok 2021/2022 
přijímá ke studiu žáky z pátých i devátých tříd.

Kód oboru: 79-41-K/81 Gymnázium. 

Žáci  5. tříd konají státní přijímací zkoušky  CERMAT 
z českého jazyka a  matema�ky. 

Do třídy prima přijímáme max. 30 žáků.
Žáci  9. tříd budou přijímáni do třídy kvinta. 

Tato třída bude doplněna max. do počtu 30 žáků. 
O pořadí uchazečů rozhodne celkový průměrný prospěch 

žáků a klasifikace z českého, anglického jazyka 
a matema�ky. Průměry a známky se budou počítat        

z vysvědčení  8.  (1. polole�) a 9. ročníku (1. polole�). 
Žáci, kteří měli v předmětech český jazyk, matema�ku 

a anglický jazyk na vysvědčení horší známku než dvojku, 
musí konat školní písemné zkoušky (testy). 

Podrobná kritéria přijímacího řízení jsou na stránkách školy:
h�ps://www.zs-gymnazium.cz/prijimaci-rizeni/ds-

1005/p1=1072

Rádi Vám odpovíme na Vaše dotazy. 
Pište na  iva.bouskova@zs-gymnazium.cz

nebo volejte 605 291 982.
Kontaktní údaje: 

Základní škola T. G. Masaryka a gymnázium Česká Kamenice
Palackého 535, 407 21 Česká Kamenice

tel: 412 584 468, 602 144 794
e-mail: skola@zs-gymnazium.cz 

web: www.zs-gymnazium.cz

GYMNÁZIUM ČESKÁ KAMENICE

Anglie se budovala města na dubových 

pilotech. Tohle období se jinak nazývalo 

Age of Oak (věk dubu).
Je na druhou stranu nějaký typ dřeva, 

kterému se vyhýbáš, protože s ním nerad 

pracuješ?
To se takhle říct nedá. Každý strom je 

krásný, má svůj příběh a je něčím 

unikátní. Dá se říct, že nějaký druh stromů 

je méně vhodný pro konkrétní práci. 

Osobně v této umělecké činnosti 

nepracuji s jehličnany, jinak používám 

dřevo téměř všech listnatých stromů.
U dřeva ještě zůstaňme. S jakým 

nejunikátnějším dřevem jsi pracoval?
Podařilo se mi sehnat nádor z javoru, 

což jsou koule, které občas může člověk 

vidět na kmenech. Je to vzácné dřevo, 

protože na něj často nenarazíš.                   

V zahraničí se na tento typ dřeva vyhlašují 

aukce a burzy. Z tohoto dřeva se například 

vyrábí palubní desky do automobilů   

Rolls-Royce. Podařilo se mi sehnat malý 

náklaďák tohoto dřeva sehnat, z čehož 

mám velkou radost. Vždy důkladně 

zvažuju, co z tohoto dřeva budu vyrábět. 

Unikátnost těchto nádorů je daná tím, že 

přesně nikdo neví, jak vznikají, a i když se 

nachází v běžném dřevě, málokdy na ně 

narazíš. Podle mě je dobře, že se o tomto 

úkaze moc neví, díky tomu se totiž 

zachovává jejich jedinečnost.
Pokud by s tímto koníčkem chtěl 

někdo začít, co by si měl pořídit? Je to 

potřebné vybavení drahé nebo to 

zvládneš s tím, co máš běžně v dílně?
Je to drahý koníček. Ono totiž soustruh 

a dláta, kterým se říká struhy, nejsou to 

jediné, co je k tomu potřeba. Byl by to 

opravdu  d louhý  výčet  nástrojů                    

a vybavení, protože mnohokrát musíš 

během výroby improvizovat. A abys mohl 

dobře improvizovat, musíš mít dostatek 

různého nářadí. Ale pro ilustraci, když 

vezmeme základní vybavení čili soustruh 

a dláto, tak soustruh střední kvality se 

pohybuje od 20 000 Kč výš a jeden struh 

stojí přibližně 1 000 Kč. Každý soustružník 

má alespoň 15 až 20 těchto struhů. 

Potom ale k tomu musíš připočíst 

motorovou pilu, pásovou pilu či stolní 

pilu. Tudíž se to většinou přehoupne přes 

100 000 Kč.
Co ti dělá největší radost při tvorbě?
Tak mnoho věcí, ať už je to učení 

nových věcí nebo tvorba samotné.         

Ale největší radost mám, když přijde 

člověk a padne mu do oka nějaká z mých 

věcí, se kterou pak šťastný odchází. To je 

ten pěkný pocit, kvůli kterému to vlastně 

všechno dělám.
Tomáš Kotas

Pokračování ze str. 3 
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KYNOLOGICKÝ  ODDÍL  V  ELIŠČINĚ  ÚDOLÍ
V první polovině 80. let bylo rozhodnuto o novém umístění 

kynologického cvičiště do klidného místa mezi Benešovem       

a obcí Jedlkou – Eliščina údolí. Místní kynologové byli oddílem 

benešovského ZO Svazarmu. Do té doby měli zbudovaný cvičák 

na konci ulice U Skládky. 
Na místě skládkou zasypaného rybníka, hned vedle čis�rny 

odpadních vod (dnes areál firmy Zemní práce Antonišin). 

Nejednalo se zrovna o reprezenta�vní místo. Všude kolem bylo 

rumiště, navíc v okolní obytné zástavbě byl při výcviku 

slyšitelný štěkot psů.
Jméno Eliščinu údolí, které užíváme dodnes, dal děčínský 

továrník Johann Josef Münzberg, který zde v roce 1854 postavil 

přádelnu bavlny. Místo a okolí kde přádelna stála nazval 

Elisenthal, po svojí druhé ženě Elisabeth. (později                     

n. p. Koh-i-noor, výroba součástek do jízdních kol a kočárků).
Jedná se však o místo se starší známou historií. V prostoru 

pod areálem bývalého BENARU 05 se na lukách u Ploučnice 

rozkládala středověká Malá Veleň. Tuto ves v roce 1741 zcela 

smetla i s jejími obyvateli povodeň. Od té doby bylo místo 

neobydlené. Na starých mapách je toto místo označeno 

názvem Die Heilige Wiese – Svatá louka.
Povodně na Ploučnici byly tehdy více ničivé. Na jejím horním 

toku a přítocích ještě nebyly zbudovány vodní nádrže.
Na „Svaté louce“ tedy v první polovině 80. let začali členové 

kynologického oddílu postupně stavět své cvičiště. Na zbytku 

louky měla vzniknout zahrádkářská osada pro členy Svazarmu. 

Na přilehlém svahu nad náhonem přímo pod silniční zatáčkou 

na Děčín vznikl záměr vybudovat rekreační kynologické 

středisko Karina. Kde se mělo jednat o areál menších chat          

s hlavní chatou mající klubovnu a zázemí pro rekreanty. 
Roky plynuly, areál byl postupně zdokonalován. Zejména      

o víkendech bylo možno potkávat na stezce kolem řeky 

chovatele psů jdoucí na cvičák. Nad údolím se dal zaslechnout 

v dáli tlumený štěkot psů.  
Celospolečenské změny na konci roku 1989 způsobily zánik 

Svazarmu. Tato organizace jako celek byla zachována                

a přejmenována na Sdružení technických sportů a činnos�.
V Benešově však oddíly postupně zanikly. Stejný osud čekal i 

tento kynologický oddíl. Rekreační středisko nebylo ještě plně 

dostavěno. Pozemky v Eliščině údolí změnily vlastníky. Oddíl 

potřeboval osobnos�, které by klub převedli do Občanského 

sdružení (dnes registrovaného Spolku z.s) a zajis�li pro tento 

koníček opět nové působiště a financování. To se však nestalo, 

kynologický klub začátkem 90. let zaniká. 
Existence cvičáku na Svaté louce se dnes zdá stejnou bájí 

jako existence na tomto místě předešlé středověké Malé 

Veleně. Na místech zmiňovaných objektů dnes najdeme jen 

náletové dřeviny. Od té doby tu a tam zaslechnu od pejskařů 

povzdech, že tu není cvičák. Avšak tuto organizovanou 

zájmovou činnost  u nás  dosud nikdo neobnovil.
                                                                         Luděk Smejkal

Výcvik v areálu v ulici U skládky


